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Startpakket Nederland van het slot - 22 mei 2025 

Op 22 mei spreekt de Tweede Kamer over het Startpakket Nederland van het slot dat de Ministeriële 

Commissie Economie en Natuurherstel op 25 april heeft gepresenteerd. De Nederlandse Vereniging 

Duurzame Energie (NVDE) is blij dat er beweging is rond het stikstofdossier. De energietransitie draagt bij 

aan stikstofreductie en kan nog veel meer bijdragen als de vergunningverlening voor 

energie(infra)projecten vlotgetrokken wordt. Tegelijkertijd is er dan wel meer actie nodig om de natuur te 

herstellen. 

Kleinschalige en tijdelijke emissies toestaan 

De NVDE is blij met de breed gedeelde notie dat de energietransitie hoe dan ook moet kunnen doorgaan, 

ondanks een beetje uitstoot tijdens de bouw. Duurzame energieprojecten zijn immers een deel van de 

oplossing voor het stikstofprobleem zelf en bovendien onmisbaar om burgers en bedrijven minder 

afhankelijk te maken van de import van fossiele energie. Verduurzaming en elektrificatie van industriële 

processen, de gebouwde omgeving en mobiliteit vallen of staan met vlotte vergunningverlening voor 

projecten en infrastructuur. We willen het belang onderstrepen van het onderzoek dat het kabinet heeft 

aangekondigd naar de vraag onder welke (minimale) voorwaarden kleinschalige en tijdelijke emissies van 

(verduurzamings)projecten in de energiesector kunnen worden toegestaan. Een juridische analyse van Van 

Doorne biedt hier aanknopingspunten voor, de Kamer vroeg al een reactie van de minister hierop. 

Noodzaak geborgd maatregelenpakket 

Om energieprojecten uit te zonderen van een natuurvergunningplicht, is de noodzaak van een geborgd 

maatregelenpakket gericht op emissiereductie eens te meer van groot belang. Zover is het nog niet, het 

pakket heet niet voor niets een ‘startpakket’. Doordat het probleem zolang vooruit is geschoven, is nu een 

zeer sterke stikstofreductie nodig. Dat vraagt meer dan wat er nu in dit startpakket is geregeld. Pas dan kan 

de natuur voldoende herstellen en kan vergunningverlening weer met zo min mogelijk bureaucratie op gang 

komen. Daarvoor is snel een stevig vervolgpakket nodig, inclusief financiering van de benodigde 

maatregelen. Daarbij kan geput worden uit de Menukaart voor Groene Groei die de NVDE half januari 

publiceerde, met maatregelen die bijdragen aan 30 kton minder uitstoot van stikstofoxiden, naast de grote 

voordelen voor klimaat, minder energie-import en extra economische investeringen. Ook zij verwezen naar 

het eind vorig jaar gepresenteerde versnellingsplan voor emissiereductie van Bouwend Nederland, VNO-

NCW, Natuur & Milieu en Natuurmonumenten, waar Energie-Nederland en de NVDE zich achter schaarden.  

  

https://www.nvde.nl/juristen-van-doorne-zien-ruimte-in-stikstofregelgeving-voor-vlottrekken-energieprojecten/
https://www.nvde.nl/menukaart-voor-groene-groei-voorstellen-voor-een-onafhankelijk-schoon-en-welvarend-nederland/
https://www.nvde.nl/nvde-en-energie-nederland-onderschrijven-het-emissiereductieplan-voor-stikstof/
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Schoon en emissieloos bouwen versnellen 

Om te voorkomen dat duurzame energieprojecten 

vertraging oplopen of helemaal stilvallen, werken 

aannemers, initiatiefnemers en opdrachtgever hard om te 

bouwen zonder uitstoot van stikstof. Zo worden problemen 

met vergunningen voorkomen en projecten gerealiseerd die 

juist een bijdrage leveren aan het terugdringen van uitstoot. 

Klein en middelgroot bouw- en transportmaterieel wordt al 

volop geëlektrificeerd. De aanschaf van vooral zwaar en 

specialistisch zero-emissie materieel is twee- à driemaal zo 

duur als conventioneel materieel. Ook de ombouw van 

bestaand materieel is kostbaar. Er zijn twee routes die de 

omschakeling van fossiel naar schoon materieel kunnen 

versnellen. Beide zijn nodig. In de eerste plaats moeten 

bestaande subsidieregelingen voorlopig blijven bestaan en 

ruimhartig worden toegepast. Daarnaast zullen aannemers 

met een geruster hart een dure, schone machine kopen, als 

zij zicht hebben dat opdrachtgevers daar ook écht om gaan 

vragen. Schoon bouwen moet dus de norm worden bij 

aanbestedingen en opdrachtgevers. 

Duurzame energie is aanvullend verdienmodel voor boeren 

In samenhang met het klimaatpakket wordt een 

bijmengplicht voor groen gas ingevoerd. Daarmee wordt het 

gasgebruik in de gebouwde omgeving, kleine industrie en 

glastuinbouw vergroend. Dit leidt tot forse stikstofreductie 

in de landbouw (via mestvergisting) en tot flinke CO2-

reductie. Bovendien zorgt dit ‘oranje-groene’ gas voor 

minder afhankelijkheid van aardgasimport uit dubieuze 

landen. Onderzoek van Common Futures laat zien dat 

mestvergisting richting 2030 liefst een kwart van de 

benodigde stikstofreductie uit de landbouw kan leveren. 

Boeren hebben hier oren naar: uit onderzoek in opdracht 

van NVDE en LTO blijkt dat veel boeren duurzame energie 

als interessante optie zien als aanvullend verdienmodel voor 

hun bedrijven. Bijna 60% van de boeren is geïnteresseerd in 

investeringen in groen gas, zon, wind of duurzame warmte 

om kosten te besparen, minder energieafhankelijk te zijn of 

als aanvullend verdienmodel. 

  

Stikstofregels zitten dorpsinitiatief voor 

mestvergister dwars 

 

Pieter de Kroon, voorzitter van de Friese 

energiecoöporatie Wijnjewoude Energie 

Neutraal, kan er niet over uit: 

“Door met inwoners en alle melkveehouders 

samen een mestvergister te bouwen kunnen we 

70.000 ton mest duurzaam verwerken, halveren 

we bijna de stikstofuitstoot en besparen we 2.000 

ton CO2. Met 2.000 grondgebonden koeien 

kunnen we ons dorp van duurzaam gas voorzien 

en energieneutraal te maken. Iedereen wint erbij, 

maar ons plan staat op de tocht door de 

stikstofregels”. 

 

Wat is het probleem? 

“Ik praat nog niet eens van de bureaucratie om 

een vergunning voor onze mestvergister te 

krijgen, dat duurt eindeloos. Of de drie ton 

ontwikkelingskosten die we al hebben gemaakt. 

We halen alles uit de kast alles zo duurzaam 

mogelijk te doen en hopen daarmee geen 

natuurvergunning nodig te hebben: het hele 

systeem is gesloten, we werken met een 

zogenaamde stikstofstripper die de ammoniak uit 

de mest haalt en we rijden de mest elektrisch 

naar de installatie.  

Maar door de recente juridische uitspraken dreigt 

een ander cruciaal deel van het project te 

mislukken: de aangesloten veehouders moeten 

de mestkelder in hun stallen gaan afsluiten. Voor 

die activiteit zijn bedrijfsgewijze vergunningen 

nodig en dat dreigt spaak te lopen”. 

 

En dus? 

“Met ons plan helpen we het dorp aan duurzame 

energie én realiseren we stikstofreductie. Het kan 

niet zo zijn dat de stikstofregels dat dwars zitten. 

De politiek moet ons helpen dit op te lossen”.  

 

https://www.nvde.nl/stimuleer-mestvergisting-het-kan-nederland-van-het-stikstofslot-helpen-halen/
https://www.nvde.nl/bijna-zestig-procent-van-boeren-wil-investeren-in-duurzame-energie/
https://www.nvde.nl/bijna-zestig-procent-van-boeren-wil-investeren-in-duurzame-energie/
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Emissieloos vervoer 

Ook positief is de serie maatregelen om emissieloos vervoer te stimuleren. Elektrische auto’s gaan minder 

wegenbelasting betalen en nieuwe leaseauto’s worden via een fiscale maatregel emissieloos vanaf 2027. 

Bovendien komt er een sloopregeling voor sterk vervuilende auto’s en komen er trajectcontroles naast 

natuurgebieden. De NVDE steunt deze maatregelen waarmee de reductie van stikstofuitstoot hand in hand 

gaat met minder afhankelijkheid van oliebaronnen. 

 

De Nederlandse Vereniging Duurzame Energie (NVDE) maakt zich sterk voor een energievoorziening die 

volledig is gebaseerd op hernieuwbare energie door het bundelen van krachten uit de gehele sector. De 

aangesloten bedrijven zijn actief in hernieuwbare elektriciteit, warmte en gassen en in duurzame mobiliteit, 

de gebouwde omgeving en de industrie. De activiteiten voor duurzame energie bij 1.600 aangesloten 

bedrijven vertegenwoordigen nu al een omzet van ruim € 43 miljard en bijna 200.000 werknemers in 

Nederland 

 

 

 


